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MINISTERRAAD 
Nr. 2619 

ZEER GEHEIM 

Ex.nr. /0 

~- ~: 

~#~ N?~ulen van de vergadering 
gehouden op vrlJdag 30 september 1960 in de Trêveszaal aan

gevangen t s morgens om tien uur en ts middags voortge~et 
------------

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van Aartsen, Beerman, Cals, Klompé, Korthals 
Marijnen, De Pous , Van Rooy, Toxopeus en Vis~er 
(Afwezig zijn de ministers Luns en Zijlstra) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Bot (punt 17 f) , Van Houten, RooIvink (punt 17 d), 
Schmelzer (punten 8 en 17 d), Veldkamp (punt 12) 
Secretaris : J. Middelburg 

2. Buitenlands beleid -
~ De EEG en Afrika (Zie brief van de staatssecretaris van 

Buitenlandse Zaken dd. 29 september 1960 , nr. 141225) 

Staatssecretaris Van Houten deelt omtrent de jongste 
bijeenkomst van de raad van de EEG -mede , dat verschillende 
punten aanvaard zijn, met uitzondering van de kwestie van het 
waardevast pensioen en het antwoord op een brief van de Ivoor
kust inzake voortzetting van de associatie met de EEG. Omtrent 
het waardevast pensioen bestond vooraf overeenstemming tussen 
de plaatsvervangers van de ministers, maar in de vergadering 
hebben de voorzitters van de Euratom- en EEG-commissies gezegd, 
dat zij het daarmede niet eens waren. Een beslissing over dit 
punt is aangehouden. Met betrekking tot het antwoord op de brief 
van de president van de Ivoorkust herinnert spreker eraan, dat 
minister Luns de vorige maal bij de besprek ing van een brief 
aan Togoland uitdrukkelijk het voorbehoud heeft gemaakt , dat de 
regeling in deze brief sans préjudice was, omdat eerst een 
debat moet worden gehouden over de verhouding tussen de Euro
pese landen en Afrika. Ofschoon de Nederlandse delegatie onder 
sterke druk werd geplaatst (de voorzitter van de Europese 
Commissie Hallstein heeft verschillende malen gesteld, dat 
Nederland blijkbaar de banden met de Afrikaanse landen wilde 
doorsnijden) heeft spreker eraan vastgehouden, dat een beslis
sing tot de bijeenkomst van de ministers op 17 oktober moest 
worden aancehouden. Spreker is voornemens eenzelfde brief als 
hij hierover op 29 september aan de ministers heeft gezonden 
aan de voorzitter van de Tweede Kamer te zenden ter vernouwe
lijke kennisneming van de leden van de Commissie voor,buiten
landse zaken. De minister-president stelt de vraag of ln de 
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notulen van de vorige EEG-raad is verrreld? dat minister Dun 
omtrent de bri ~f aan TO Goland een vooroehoud heeft gemaakt.

s 

St aatssecretarls Van HOL;;.ten antwoordt , dat hij geweigerd heeft 
d~~e no~ulen go~d, te keuren, omdat dit 'Toorbehoud niet duide
IlJk,erln t ot ultlng ~wam. 's Avonds bleek, dat hij dit terecht 
gewelgerd had, aange zlen de Frans en op deze notulen een beroep 

. deden. 
" Minister Mari,lneE, brengt in heri.nnering, dat de zes 

mlnls~ers van Buitenlandse Z~ken hebben geconstateerd, dat zij 
het nlet eens waren over de lnterpretati e van artikel 226. Toen 
is beslist? dat een antwo ord aan Togoland zou worden aezonden 
waarbij het voorbehoud is gemaakt van de mogelijkheidOeen int~r
pretatieve uitspraak van het Europese Hof te vragen (welk voor
behoud niet in de brief is v erme ld). Als me n nu eenzelfde brief 
naar de Ivoorkust zendt, is de precedentwerking zodanig, dat de 
EEG niet meer terug zal kunnen. Staatssecretaris Van Houten 
voegt hieraan toe? dat minister Luns de vorige maal h geft ge 
steld, dat eerst het algemene gesprek over de verhouding tot 
de Afrikaanse landen moe t plaa t svi nden, waarna de Nederlandse 
regering zal overwegen of zij een uitspraak van het Euro j!ese 
Hof zal vragen. 

Minister 'pe Pou~ herinnert eraan ? dat hij het de 
vorige maal met de ge nomen be sli ssing niet gens was. Spreker 
vraagt zich af of di t een zaak is om i n de EEG een casus belli 
van te maken. In de volgende vergadering van de EEG-raad zal 
men wel beslissen de brief naar de Ivoorkust toch uit te zenden 
en dan heeft de Ne derlandse delegat i e weinig bereikt. Het mate 
riële punt in deze a ssociatiekwestie i s niet de voortzetting 
van het deelnem~n aan de investeringsp ot , maar de handels
politieke preferentie. Bij de algemene bespr ek ing over de 
verhouding tot de onafhankelijk geworden Afrikaanse gebieden 
zal men hierover een beslissing moeten nemen. Met het onder
havige geïsoleerde punt zou spreker we l willen ins t emmen, aan
gezien hij v er wacht? dat de brief toch uitgaat . Staatssecre
taris Van Houten zou tegen het zenden van de be doe lde brief 
minder bezwaar-hebben als het verzoek door het land zelf was 
gedaan? aangezien dan een gesprek kan plaats vinden op grond 
van artikel 238? maar de Fransen hebben gesuggereerd een 
andere brief te schri jven. Men moet àj_ t zien als een onderdeel 
van dG nieuwe politiek van de Franse president De Gaulle. 
Spreker vreest, èat Nederland bij zijn t egenstand tegen deze 
politiek ook alleen zal staan. 

TIe minister-president he eft ook de indruk, dat 
de andere vier J_andeng'ëne-i"'ga- 'zijn omnet De Gaulle mee te gaan; 
bij de Belgische minister-president is dit sterker het geval 
dan bij Vvigny. S.preker meent, dat het b~~l d ste~d~ reherper 
wordt dat Nederland allee n staat met zlJn opva~ tlngen ten 
aanzi~n van de plannen-TIe Gaulle, de verhouding tusse~ de,Zes 
en de Z8ven, het landbouwbeleid in de EEG, de reorganls~tle, 
van de OEES enz .. Minister De Pous is van oordeel, dat ln dle 
situatie de regering een paar zware punten moet uitzoeken, 
waarop zij wil volhouden . 

Mini ster •.. 
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l.Iinister ~e e rman vindt de kwesti e- Afrika ook een van 
de zware punten, aangezien h~t . hi erb~j gaat om de splitsing 
tuss e.n de Zes en de Zeven . Mlnl s te r Kor t hal s a cht di teveneens 
geen kle ine zaak; a an de Nede r l ands e i nstemmi ng is verbonden 
dat een be spr eking zal plaa ts vi nd en over de algemene politi~k 
in Afr i ka . Mî ni ste r Van Aarts en s lui t zich hi e rb i j aan . 

De minister -president conclude er t, dat staatssecre
taris van Houten bij z i jn verzet in Brussel i n overeenstemming 
met de beslis s i ng van de ministerraad heef t gehandeld en dat 
een algemene be spreki ng over de verhouding tussen de EBG en de 
Afrikaanse landen zo spoe dig mogelij k ware te h ouden . De raad 
verklaart z ich met deze con clusi es ak~:: oord. 

2 b. De Europese- en de wer eldsituati e 

Mi ni s ter Kl omp é heri nnert in aansluiting aan h e t 
vorige punt era an, da t staat ssecretaris Va n Houten in jul i een 
uiteenzetting heef t gegeve n , di e een realistisch, maar s omb er 
beeld van de werelds i tuati e i nhi eld . Spreeks ter he ef t t oen 
gezegd, dat de r aad zich dan moe t realis eren, wat hem t e doen 
staat. Daarna zijn er o. a . de consulta ties geweest v an de Frans e 
president De Gaulle ove r diens pl annen . Het is dan wenselij k , 
dat een analyse van de s i t uati e van de wereld word t gemaak t om 
te kunnen ove rwegen to t welke offers Nederland bereid is in de 
Europese za ak (de kwestie v an de Zes en de Zev en, de pl annen 
van De Gaulle, enz.). Spreekste r is het e rmede eens, dat pre
sident De Gaulle nare plannen voo rstelt , maar het kan zij n , dat 
men voor de keuze komt van of het aanvaarden van de rol van 
satelliet of het gez amenlij k tenonder gaan . 

Mini s ter Visse r heeft in een vergadering van de 
Defensieco mmissie ges teld, da t men moet a f stapp en van de tai l 
vragen en de verbinding v an de grote problemen onder ogen moet 
zien. Men k rij gt de indruk , dat ten aanzi en van de int e ratie 
van de nationale defens ie-inspanning i n de NAVO limieten zijn 
bereikt. ~en moeilij kheid is ook , dat de v ers chillende deel 
nemende landen hun aandeel in de produkti e v an wap ens moeten 
hebben en hetzelfde geldt voor de verschill ende ondernemingen . 
Ook de research is in de NAVO nog we inig geïntegreerd . Spreker 
heeft met de pers een overeenkoms t ig gesprek gehouden . 

Minister Mari,jne.n is anders dan mini s ter IQ ompé van 
mening, dat het niet gaat om de v raag van offers of geen offers 
brengen, maar het ontbr eek t de l anden aan een gemeenschappelijke 
visie. De tegenstellingen i n de Ze s gaan over de vraag of er 
een krachti ge band dan wel een fe dera t i eve band door de BEG 
zal worden gevormd. Sprek e r ma ent , dat thans zo snel m?~elijk 
een ge sprek in de raad moet plaa ts vinden om de hoofdllJnen 
vast te stellen, waar de regering naar t oe wil . 

Mini s ter Kl ompé licht toe, da t ook. ~ij . een. ~nalyse ' 
d; v8rschillen van d Zes wi l h ebben en daarblJ wll Zl J al ter
natieven zien. De mi ni s te r -pr esident lijk t het nuttig a~n 
Bui t enlands e Zaken een nota met dez e algemene problematlek te 
vragE:!n. 

Staatssecretaris ... 


